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Interviu Adrian Ordean

Cum vezi starea muzicii româneşti actuale - uşoară,
pop, dance, etc?

Pe vremuri, când cineva te întreba: “ce meserie ai,
ce faci?”…iar tu îi răspundeai simplu: “eu cânt”, inevi-
tabil, urma încă o întrebare: “bine, bine… da’ unde lu-
crezi?”. Ok, ce trebuia să învăţ eu de aici? Că treaba cu
muzica nu era ceva serios, nu era de viitor, nu era o me-
serie. Pentru mine a fost exact pe dos: a fost şi este ceva
serios, a fost de viitor şi a fost şi mai este meseria mea, o
meserie grozavă pe care nu aş schimba-o cu nimic. Sunt
convins că foarte mulţi dintre cei care fac muzică în Ro-
mânia simt la fel ca mine. 

Din păcate, muzica românească a primit multe lo-
vituri de-a lungul timpului. Dacă ne gândim doar la cen-
zură, până în ‘89 şi e suficient. Însă
una din cele mai dure lovituri a pri-
mit-o imediat după “revoluţie”, când
tot ce se făcuse până în ‘89 a fost arun-
cat la gunoi de către producătorii ti-
neri, de casele de discuri nou apărute
şi de DJ de la radiourile particulare,
care erau atât de importanţi încât pă-
reau că au reinventat roata. Grămezi
de solişti talentaţi şi îndrăgiţi de pu-
blicul din ţară au dispărut fără urmă.
Au apărut în schimb tot felul de nuli-
tăţi care au fost promovate în eter la
greu, în dorinţa de a schimba radical
şi de azi pe mâine o mentalitate in-
staurată de decenii. Lucrurile şi-au
mai revenit în zilele noastre. Se fac lu-
cruri bune şi cei tineri au început să-i
caute pe cei mai mari ca ei, mixând cu
succes “generaţiile” între ele. Cred că
treaba merge spre bine.

Ce părere ai despre concursurile muzicale TV? Lan-
sează ele cu adevărat noi talente româneşti? Ce ar trebui îm-
bunătăţit la ele?

Am avut norocul să particip la primul concurs
muzical produs de o televiziune în România, gen X Fac-
tor, The Voice, PopStars, etc: „Alege A.S.I.A.”. A fost un
“boom” de televiziune în care rating-ul ProTv-ului a în-
trecut orice aşteptări pe perioada desfăşurării emisiuni-
lor. Scopul a fost atins atunci, trupa alegându-se cu o
nouă componentă, după plecarea la studii în America a
uneia dintre cele patru fete. Ba mai mult… s-a mai înfi-
inţat şi o trupă nouă, Pops. Finalizarea a fost cu noroc
pentru că în spatele fetelor era o casă de producţie, o
agenţie de impresariat, studio de înregistrări, toate ale
mele. Lucrurile au mers firesc înainte. 

De şansa asta însă nu se bucură toţi concurenţii
care câştigă concursuri tv sau festivaluri. În spatele lor,
după ce televiziunea respectivă şi-a făcut treaba, nu mai
e nimeni. Abia atunci încep problemele şi se pare că nu
se poate găsi o cale de a promova artistul câştigător în
continuare, aşa că în câteva luni de zile, dacă nu în câteva

săptămâni, nu mai ştie nimeni nimic de el sau de ea. Aşa
că nu lansează nimeni nimic. Televiziunile îşi fac treaba,
concurenţii pleacă acasă. 

Trebuie văzute lucrurile aşa cum sunt de fapt. Te-
leviziunile îşi fac treaba cu concurenţii şi nu concurenţii
cu televiziunile.

Cum se prezintă difuzarea muzicii uşoare româneşti, la
radio, TV, pe discuri?

Să nu credeţi că un cântec care ajunge la radio este
obligatoriu şi valoros. Sunt tone de gunoaie care înghit în
fiecare zi muzica bună. Cei care fac playlist-urile pe la
radiouri, ştiu ei mai bine ce vrem noi să ascultăm, ştiu
mai bine decât noi. Eu ascult în maşină la drum, CD-uri
sau Radio România Actualităţi, pentru că se prinde cel
mai bine şi mai aud nişte vorbă, o informaţie despre tra-
fic, un interviu cu vreo personalitate, e ok. Muzica, însă,
te scoate din minţi… Am înţeles că nu mai difuzează

trupe cu chitări distorsionate… pro-
babil că le zgârie difuzoarele, dar nu
ştiu de unde atâta “Felicità”, Toto
Cutugno şi Joe Dassin. Cine naiba
face playlist-ul acolo, că m-a termi-
nat. Sau mai bine zis, de ce face play-
list-ul în felul ăsta? 

Au pierit, au murit de-a lungul
timpului o grămadă de cântece ex-
cepţionale pe principiul “politica
postului”, de fapt au fost omorâte,
ucise, prin nedifuzare la radiouri,
pentru că gustul şi “politica” unuia
sau altuia dintre şefi lăsa de dorit.
Acum, după fraza asta ar trebui să
urmeze răspunsul ăla cu: “dacă nu-ţi
place, schimbă postul”. Staţi liniştiţi,
că asta fac şi sunt mulţi care fac la fel
ca mine. Eu ştiu să caut posturi de

radio care îmi satisfac gusturile, dar mă gândeam că
poate un puştan de 15 ani, care vă ascultă pe voi şi crede
că tot ce se întâmplă în univers porneşte de la voi, de la
radioul vostru, ar putea să-şi educe şi diversifice puţin
gustul muzical, dacă ar auzi o chitară şi nişte voci fan-
tastice, pe lângă toate parangheliile pe care le difuzaţi
voi cu titlu de hit. Păi dacă aia cu “30 De Grade” e hit,
atunci “Let It Be” ce dracu mai e?

De ce compozitorii importanţi ocolesc concursurile de
creaţie gen Eurovision?

A devenit destul de plictisitor, într-adevăr, ca la
Eurovision să întâlnim aceiaşi şi aceiaşi compozitori şi
interpreţi în fiecare an. În primul rând e greu să treci de
o preselecţie care funcţionează cu aceeaşi mentalitate an
de an. Apoi genul de jurizare cu “like”-uri este după pă-
rerea mea depăşit. S-a întâmplat şi la case mai mari, când
Taylor Swift şi Justin Bieber au luat premii importante,
au luat tot caimacul, sprijiniţi de copiii cu “like”-urile de
pe You Tube, în dauna unor artişti ca Mariah Carey sau
Pink, enervând o grămadă de oameni şi chiar specialişti,
care s-au simţit murdăriţi şi ofensaţi de rezultate. E frus-
trant atâta timp cât criteriile de votare sunt tatuajele,
video-urile în pielea goală sau barba la femei. Dar ce zic
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eu aici…? E de fapt încă o emisiune concurs de televi-
ziune. 

Ce ar trebui să întreprindă UCMR, cu prestigiul său,
pentru a reda muzicii uşoare româneşti demnitatea meritată?

Ar putea să lupte pentru un procent mai mare de
muzică românească pe radiouri, nişte emisiuni tv spe-
ciale, nu în combinaţie cu modelele de azi care, după
cum am mai spus şi cu alte ocazii, te duc cu gândul la al-
fabetizare şi nu la emulaţie. Poate că o influenţă con-
structivă a UCMR, cu prestigiul său, exercitată asupra
profesorilor de canto, îndemnându-i să se implice mai
mult, cu exigenţă şi profesionalism pedagogic în pregă-
tirea elevilor din zilele noastre pentru zilele noastre şi nu
pentru amintirile şi trăirile neîmplinite din timpul vieţii
care a trecut ca un fulger pe lângă noi. 

Crearea unei bănci cu negative de calitate, ca să
aibă copiii de unde alege. Să poată face un download de
pe site-ul UCMR şi gata, nu să folosească cine ştie ce fo-
sile care nici măcar nu mai sună nimic, ridicate sau co-
borâte electronic de zeci de ori.

Mergi în jurii la festivaluri? Care crezi că e rolul lor?
Câteva dintre ele (“George Grigoriu” - Brăila, “Dan Spă-
taru”- Medgidia, Amara) sunt televizate în direct, organizate
profesionist, cu participare internaţională, preluând cu succes
rolul defunctelor Mamaia şi “Cerbul de aur”.

Am fost invitat la multe festivaluri din ţară în ca-
litate de jurat. În general juriile festivalurilor sunt confi-
gurate şi împărţite pe găşti, pe prietenii şi pe interese, şi
la urmă pe competenţe. Unii şi-au făcut chiar o meserie
din umblatul ăsta pe la festivaluri, ca şi concurenţii care
sunt cam aceiaşi pe la toate festivalurile. Pe cei buni îi
cunoşti deja, aşa că premiile le faci în mintea ta de jurat,
înainte de începerea concursului, rămânând să îi insta-
lezi pe locurile fruntaşe în funcţie de starea lor de sănă-
tate din acea zi. Poate e vreunul răcit, poate vreunul are
un băţ prea mare în fund, poate careva o dă pe lângă,
vreo notă aiurea la refrenul al doilea versul 4… din
astea...

Sunt într-adevăr câteva festivaluri televizate, însă
televiziunile care preiau se pare că nu sunt cele mai po-
trivite. Se uită puţină lume la televizor, mai mulţi aleg
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Distinto
Recent, ”Distinto”, prima

trupa pop-opera din România, a
lansat “Luna“, un foarte frumos şi
emoţionant videoclip la o piesă de
sezon. Octavian Dobrotă (tenor,
membru în Corul Filarmonicii
„George Enescu”, dirijat de Iosif Ion
Prunner), Marius Olteanu (tenor) şi
Mihai Radu (bas) sunt protagoniştii
videoclipului celui mai nou single
care le confirmă stilul. Piesa „Luna”,
al cărei compozitor şi textier este
Mihai Alexandru, este o poveste de
dragoste ce are loc într-un cadru
feeric, de iarnă. Atmosfera de basm,
dată şi de prezenţa şi de lumina
mistică a lunii, a fost imaginată şi
creată de Bogdan Alexe, regizorul
videoclipului în care mai apar şi
balerinii Alexandra şi Adrian
Scrimint. După această lansare va
urma o serie de concerte pe care
”Distinto” o va efectua în această
iarnă.  

Înfiinţată în 2005, formaţia
”Distinto” a cunoscut succesul
adevărat trei ani mai târziu când a

cântat în deschiderea concertelor lui
Julio Iglesias de la Cluj şi Iaşi. Din
2008 sunt invitaţi să susţină recitaluri
la Festivalurile Mamaia şi Callatis
(2008 - 2010), la Romanian Music
Awards (2010), Romanian Top Hits
(2011), Festivalul
“George Grigoriu“
(2011), la “Crizantema
de Aur“ (2012) ş.a. In
2009 ”Distinto”  a
lansat primul album
din carieră în cadrul
Festivalului de la
Mamaia, eveniment la
care le-a fost alături
renumitul Francesco
Napoli. Seria
colaborărilor cu solişti
renumiţi a continuat, ”Distinto”
avându-le ca partenere de scenă pe
sopranele Felicia Filip, Daniela
Vlădescu sau Ianna Novac (soţia lui
Octavian Dobrotă) pe Nicola şi Anna
Lesko, dar şi pe Francesco Napoli
sau Adrian Romcescu. În anul 2011
”Distinto” alături de soprana Ianna
Novac câştigă televoting-ul la
Selecţia Naţională Eurovision
România. După un an cei trei băieţi

sunt distinşi cu Premiul „Voci de
Aur” la Gala Celebrităţilor din
România şi tot de atunci încep să fie
invitaţi să cânte în Bucureşti şi în
ţară; au colaborat cu Opera
Naţională Bucureşti, cu teatrele de

operă din Constanţa, Braşov,
Craiova, cu Filarmonicile din
Bucureşti, Piteşti, Braşov, Craiova,
Satu Mare sau cu Teatrul de Revistă
„Constantin Tănase” (2010 – 2013,
spectacolul “Arca lui...Nae si Vasile”).
În primăvara lui 2014, ”Distinto”  a
lansat single-ul “Aripi să zbor“ şi a
început alături de Ianna Novac
turneul naţional „Cu dragoste”.

Oana GEORGESCU

45ACTUALITATEA MUZICALĂ � Nr. 1 � Ianuarie 2016

Convorbirile AM
internetul ca să se informeze. Aşa că nu cred că live-uri
de acest gen interesează prea multă lume, mai ales dacă
sound-ul orchestrelor care cântă live este învechit, iar su-
netul lasă de dorit. Avem instrumentişti extraordinari…
trebuie doar folosiţi.

În general tinerii care se în-
scriu la festivaluri şi trec de prese-
lecţii interpretează într-un procent
foarte mare o muzică depăşită de
timp, de sound şi de perspectivă. 

Cine mai vrea să asculte copii
sau tineri interpretând nu ştiu ce
vechituri lălăite, îmbrăcaţi în cos-
tume negre sau rochii lungi, în loc
să ne bucurăm de energia lor şi de
energia sunetului modern? Să nu
mă înţelegeţi greşit, că n-am nimic
cu muzica veche, cu compozitorii
mai în vârstă, aşa cum sunt şi eu, ba
din contră, muzică bună atunci s-a
făcut, mai demult, în anii ‘50-’60,
mai ales în anii ‘80 zic eu, dar tre-
buie să ne mulăm pe preferinţele
celor tineri, pe muzica anilor lor, pe stilul lor, şi nu in-
vers, ei să ne facă nouă plăcerea şi să încerce să ne “ridice
tensiunea” cu vreo găselniţă interbelică ieşită din trend.

Din păcate, dacă luăm câştigătorii festivalurilor de
la noi, din ultimii 25 de ani, dacă ne uităm la ce au reu-
şit ei după ce s-au văzut cu trofeele în mână… ne dăm

seama că finalizarea este zero, un procent de 95% nu se
aleg cu nimic. 

Se pare totuşi că pentru alţii festivalurile de la noi
au fost cu noroc. Să nu uităm că înainte să devină star-uri

internaţionale au păşit pe scena “Cerbu-
lui de aur” în calitate de concurenţi
nume ca: Julio Iglesias, Kiki Dee sau
Christina Aguilera. Da, ăsta e scopul fes-
tivalurilor. De aceea ele trebuie să existe. 

Care crezi ca a fost cauza dispariţiei
manifestărilor amintite? 

Nu aş vrea să mă lansez aici în de-
claraţii gratuite şi în necunoştinţă de
cauză. Dar dacă “Mamaia”, înainte să
crape, costa 2.000.000 euro, după cum
am citit într-un ziar, atunci e explicabil…

Oricum, bani, influenţă, şpăgi, po-
litică…? 

Proiectele personale pentru perioada
următoare?

E greu, oamenii sunt tot mai să-
raci, preţurile artiştilor se duc în jos,

spectacole mai puţine… Din fericire, adevărul nu e com-
patibil cu ce vedem la tv sau ce auzim la radio. Asta e
bine pentru cei care nu sunt prezenţi la radio şi tv, sunt
aplaudaţi mai dihai decât “vedetele” pe scenele patriei.
Aşa că mergem mai departe… Proiecte? Sunt câteva… 

(Red.)
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